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Világfák, egyesüljetek!

A Fák világtalálkozója volt Budakeszin, az 
Erkelben. Mielőtt bárki is azt hihetné, 
hogy a város immár diplomáciai babérok
ra tör, gyorsan leszögezzük: nem a Függet
len Államok Közössége tartotta ülését a he
lyi művelődési központban, azt különben 
is csupa nagybetűvel kell írni. Valójában a 
világ számos tájáról származó növénye
ket, elsősorban fákat de cserjéket is láthat
tak a nézelődők, legalábbis fényképeken és 
grafikákon, akik eljöttek a Nemzetközi 
Dendrológiai Alapítvány kiállítására.

A vernisszázs apropóját az adta, hogy 
az Alapítvány a Budakeszi Erdészettel (Pi
lisi Parkerdő) és a várossal közösen a Bu
dakeszi és Telki között fekvő arborétum 
nagyszabású továbbfejlesztésére készül, 
ami Budakeszi turisztikai vonzerejére is 
pozitív hatást gyakorolhat majd.

Mint Rácz István, az egyik alapító 
elmondta, szervezetük még 1994-ben, ma
gánszemélyek, elsősorban fakutatók, ma
gyarán: dendrológusok, botanikusok kez
deményezésére jött létre azzal a céllal, 
hogy föltárják és dokumentálják a Földön 
élő fás növényzetet, ezeket bemutassák, 
közkinccsé tegyék. Ezzel összefüggésben 
bekapcsolódtak a világ mérsékelt égövi 
erdeit, fáit, növényeit dokumentáló Fák 
Világatlasza előkészítésébe. Megalakulásuk 
óta egy igen nagy értékű herbárium gyűj
temény állt össze a világban járt magyar 
kutatók anyagaiból. Tevékenységüket 
nemcsak tudósok, hanem művészek, első
sorban grafikusok is segítik.

Rácz úr kérdésemre, vajon a modern 
technika, a digitális fényképezőgépek ko
rában mi szükség van a botanikai minták 
grafikai földolgozására, elmondta, ezek az 
eljárások a legmodernebb technikával sem 
helyettesíthetők: a grafikus, a festő a nö
vény vagy a növényi rész egy olyan, arche- 
tipikus, ideális állapotát képes rögzíteni, 
ami a természetben egy az egyben ritkán, 
vagy egyáltalán nem érhető tetten.

Az Alapítvány szorosan együttműkö
dik a Pilisi Parkerdő Zrt-vel. A budakeszi 
erdészet ad otthont a Budakeszi herbári
umnak, és az együttműködésük ered
ményeként 2006-ban megalakult a Buda
keszi Dendrológiai Kht. Szakembereiken 
kívül diákokkal, önkéntesekkel egy nem
zetközileg is jegyzett dendrológiai inté
zetet és arborétumot szeretnének létrehoz

ni, ami a kutatás mellett a természetvé
delem és a közművelődés ügyét is szolgál
hatja majd.

Az alapítvány épülete egyébként már 
ma is számos, a világ mérsékelt égöveit 
föltáró expedíciós anyagot, kétszázezret is 
meghaladó herbáriumot őriz, és ugyan
csak itt található egy két és félezer kötetes 
szakkönyvtár is. Az eredeti termőhelyekről 
származó fákkal, cserjékkel beültetett kör
nyezetben álló épület lesz várhatóan a ter
vezett Budakeszi Arborétum és Parkerdő 
tudományos központja is. A leendő arbo
rétum a génbank funkcióját is betölti.

— Céljaik között a természetvédelem is szere
pel. Természetvédők gyakran fölhívják a figyel
met arra, akár veszélyekkel is járhat, ha nem 
őshonos fajokat telepítenek be egy adott terület
re. Nem áll-e fönn a veszélye — kérdeztem 
Rácz urat a kiállítás után —, hogy a távoli 
tájakról, földrészekről behozott növények új, 
eddig ismeretlen betegségeket terjesztenek el 
hazánkban?

— Valójában kizárólag eredeti termő
helyről származó magokat használunk, ez 
előírás génbankok esetén, de ilyen veszély 
nincs. A magok nem igazán képesek a be
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tegségek behurcolására, és az igen szigorú 
rendeletek, amelyek a növények behozata
lát szabályozzák, erre megfelelő garanciát 
nyújtanak.

- Miért pont Budakeszit választották ki te
vékenységük központjául?

— Volt ennek egy igen praktikus oka, a 
Pilisi Parkerdő ugyanis itt ajánlott fel helyi
séget és területet működésünkhöz, és 
ugyan a terep, a táj első ránézésre is meg
felelőnek tűnt céljaink megvalósításához, 
azonban kezdetben még mi sem gondol
tuk, hogy ennyire ideális feltételek közé 
jutunk. Ez a táj annyira változatos, hogy 
szinte minden növényzetnek, ami a mi 
érdeklődési körünkbe tartozik, található 
rajta olyan terület, ami a számára meg
felelő.

— Mi lehet még a klímaváltozás korában 
praktikusan egy ilyen arborétum haszna?

— Például az is, hogy a változó klímá
val összefüggésben fölkutassuk azokat a fa
fajokat, amelyek e változásoknak legjobban 
ellenállnak, illetve ezekhez alkalmazkodnak.

Aki ennél is többet szeretne tudni, 
annak: www.dendrologia.eu, budakeszi.her- 
barium@gmail.com. A képen dr. Rácz Ist
ván, az Alapítvány alapítója látható.

Borz Tóbiás
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